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2020 tavaszi félévét Bergenben töltöttem, Norvégiában, ahol a Norwegian School of Economics vagy 

rövidebben NHH-n tanultam. 

Jelentkezéskor szinte csak északi országokat választottam, mivel ezek vonzottak nagyon és habár 

Bergent csak másodikként jelöltem, utólag nagyon örülök neki, hogy ezt a helyet nyertem el. Ugyan a 

járványhelyzet miatt kicsit máshogy alakult a félévem, mint terveztem, de még így is úgy vélem, életre 

szóló élmény volt. 

Bergen városa 

Bergen egyszerűen gyönyörű, és minden megvan benne, amit egy Norvégiába utazó ember kívánhat. 

Oslo után ez az ország második legnagyobb városa, kb. 270 ezer lakossal, amit egyébként nem érez az 

ember, amikor ott van, mivel nagyon szétterül a város, így az emberek is eloszlanak. Nekem sokkal 

inkább volt kisváros érzésem. 

Bergent 7 hegy veszi körül – illetve ennél jóval több, de ez a 7 a mindenki által ismert -, így tehát 

számtalan lehetőség van túrázni. A hegyeket egyesével is be lehet járni, de aki kedvet érez rá (és olyan 

formában van) egyszerre többet, akár mind a hetet is felfedezheti egyszerre. Minden hegy teljesen 

más terep, valamelyiknél inkább csak sétálni kell, valamelyik sziklás, és így nagyobb odafigyelést 

igényel. A kilátás minden esetben elképesztő! 

Egy jó túrabakancsra mindenképp érdemes beruházni, ez meglehetősen megkönnyíti a túrákat. 

A hegyek mellett Bergent még a fjord is határolja, így a vízpart kedvelői sem panaszkodhatnak. Van 

lehetőség például kajakozni, és persze lehet úszni is – bár ez utóbbit én csak júniusban próbáltam ki, 

amikor már melegebb volt. 

Az éghajlat miatt Bergenben rengeteget esik az eső. Ez sajnos egy olyan tényező, amivel érdemes 

számolni. Saját tapasztalatok alapján én azt mondom, az esernyő teljesen felesleges, mivel sokszor 

akkora a szél, hogy lehetetlen esernyővel manőverezni, azonban ez vízálló, kapucnis kabát és egy 

vízálló csizma/bakancs kombinációjával át lehet vészelni az esős napokat. Decembertől februárig 

rengeteg csapadék van, utána kezd javulni a helyzet, bár itt az sem volt meglepő, amikor május 

közepén leesett 5 centi hó. 

 

 

 

 

 

 

 

 



Az egyetem és a kollégium 

Maga az egyetem nekem nagyon tetszett. A tárgyfelvételi időszak itt 2-3 hét is lehet, addig pedig 

mindenki kedvére látogathatja a különböző kurzusokat, így könnyebben el lehet dönteni, mi az, ami 

nekünk tetszik és mi az, ami nem. Számomra nagyon furcsa volt, hogy Norvégiában megszokottak a 3-

4 órás vizsgák. Sokkal komplexebbek, mint amihez Magyarországon szoktam, így engem eléggé 

lefárasztott egy-egy vizsgaalkalom. Pozitívum azonban, hogy már a tárgyfelvételnél tudjuk, hogy 

pontosan mikor vannak a vizsgák, így könnyebb tervezni. 

Emellett a tárgyak is nehezebbek, mint itthon. Négy tárgy elvégzése (egyenként 7,5 kredit) elegendő 

egy félév során, azonban ez nem jelenti azt, hogy unatkoznánk. Rengeteget kell készülni az órákra, sok 

az olvasmány; cserébe viszont a tanárok rendszerint jófejek, és hatalmas tudással rendelkeznek az 

általuk tanított témáról. Szeretik a csoportmunkát, emellett sokszor hívnak vendégelőadókat az órákra, 

így színesebb lesz a kurzus. 

A tanév hivatalos kezdése előtt az egyetem rendez egy úgynevezett „Welcome Week” -et, ahol a 

külföldi hallgatók számára napközben érdekes előadásokat tartanak, délután-este pedig csapatépítő 

programokat, bulikat szerveznek. Ez egy nagyon jó alkalom arra, hogy megismerkedjünk a többiekkel, 

én is rengeteg barátot szereztem már ezen a héten. Az egyetem pincéjében több kisebb-nagyobb 

szórakozóhely is van, ahol rendszeresen vannak bulik. Ez azért is szuper, mert a kollégium mindössze 

5 percnyire van az egyetemtől, így nagyon könnyen hazajut az ember akkor is, amikor már nem járnak 

a buszok. 

Nekem egyszemélyes szobám volt, saját fürdővel. Csak a konyhán kellett osztoznunk, erre mi hatan 

voltunk. A szobában kezdetben nincs sok bútor, csak egy ágy, íróasztal székkel, gardrób és ennyi. 

Érdemes tehát az első napokban elmenni a közeli IKEA-ba, mivel többek között az ágyneműt is 

magunknak kell beszerezni. 

Hasznos tudnivalók 

Norvégia nagyon drága – ez köztudott, és nem szabad elfelejteni, ha valaki itt szeretne tölteni egy 

félévet. Érdemes előre gyűjtögetni, hogy ne kelljen ezen izgulni később. 

A kollégiumtól pár perc sétára található két szupermarket is, egy Spar és egy REMA 1000; ezek közül a 

REMA olcsóbb egy kicsit. Érdemes letölteni a „Mattilbud” nevű applikációt, ami minden a városban 

lévő szupermarket aktuális akcióit mutatja, így okosan tudunk vásárolni. Én jellemzően magamnak 

főztem vagy pedig az iskolai menzán ebédeltem (amíg még nyitva volt az egyetem), ahol megfizethető 

áron lehetett finom és laktató ételeket enni. Étteremben (akár egy Burger Kingben) étkezni 

meglehetősen drága, így ezt csak alkalmanként tettem. 

Helyi közlekedéshez a „Skyss” és „Skyss billett” applikációk nélkülözhetetlenek. Előbbi a járatok 

megállóit mutatja, utóbbin jegyet, illetve bérletet lehet venni. 

Aki szeret sportolni, annak érdemes féléves kondibérletet vennie a Sammen-től, mellyel 6 hónapig 

korlátlanul lehet használni a város összes Sammen konditermét, illetve korlátlanul lehet részt venni az 

általuk szervezett csoportos órákon is (ezekből rengeteg van jógától kezdve mindenféle erősítő 

edzésekig). Az egyik termük a kollégium és az egyetem között található, így kb. 5 perc alatt elérhető. 

Utazgatás 

Aki Bergenen kívül szeretne utazni, érdemes elgondolkozni az autóbérlésen (persze célponttól 

függően), mivel ez egy olcsóbb alternatíva lehet, mint a repülés – főleg akkor, ha többen utazunk 

együtt. Emellett autóból még többet láthatunk az országból, mintha repülnénk. 



Aki szeretné látni a sarki fényt, annak mindenképp érdemes minél előbb megterveznie ezt az utat. Mi 

február közepén mentünk Tromsø 

városába. Ide repülővel utaztunk, mivel 

autóval nagyon messze lett volna. Egy 

hétvégét töltöttünk el itt, melyből egyik 

éjszaka a sarki fény „vadászat” volt a 

program. Mindenképp ajánlatos 

szervezett túrán részt venni, amikor a 

sarki fényt szeretnénk látni, mivel 

egyedül nem olyan egyszerű kitalálni, 

hogy hol van a legnagyobb esélye annak, 

hogy lássuk. Mi nagyon szerencsések 

voltunk, mivel tiszta volt az ég, amikor 

mentünk, így egy felejthetetlen 

élménnyel gazdagodtunk. 

 

 

Tromsø után én legközelebb már csak május végén tudtam 

utazni; ekkor Stavanger volt a célpont. Ide főleg a 

Preikestolen nevű szikla miatt mentünk, ahonnan szintén 

elképesztő a látvány. Szerencsénkre a járványhelyzet miatt 

nem volt sok turista, mikor mentünk, így nem kellett 

sorban állni azért, hogy készíthessünk pár képet emlékbe. 

Mi autót béreltünk Bergenben, így sem volt hosszú az út, 

de közben meg tudtunk nézni kisebb városokat is, illetve 

komppal is utaztunk, melynek hála gyönyörködhettünk a 

fjordokban. 

 

 

 

 

COVID-19 

Nyilvánvalóan nem számítottam rá, hogy egy világjárvány átszervezi az egész Erasmus félévemet, de 

így utólag úgy vélem, jól jártam, hogy Norvégiába mentem. 

Az egyetem március közepén zárt be, ekkor online oktatásra váltottunk és azt is bejelentették, hogy a 

vizsgáinkat is otthon fogjuk írni – attól függetlenül, milyen lesz a helyzet a vizsgaidőszakban. Ennek 

következtében sokan összepakoltak és hazautaztak (mind a kollégiumban lakó norvégok, mind a 

külföldi hallgatók). Az általam felvett négy kurzusból kettőből már véget értek az órák, amikor bezárt 

az egyetem (már csak a vizsga volt hátra), így csak a másik kettőt kellett online tanulni, de úgy 

gondolom az egyetem nagyon jól megoldotta ezt. A tanárok próbáltak minél többet segíteni nekünk. 

Volt olyan tárgyam például, ahol eredetileg beadandó és vizsga volt a követelmény, majd a kialakult 

helyzet miatt eltörölték a vizsgát, így végül a beadandónk adta a jegy 100%-át. 



Úgy gondolom, a norvégok nagyon szabálykövetők voltak a járványhelyzettel kapcsolatban (is) – 

legalábbis Bergenben ezt tapasztaltam. Mindenhol kihelyezett kézfertőtlenítők voltak, távolságot 

tartottak. Ha sokan voltak a buszon, inkább megvárták a következőt. Maszk viselése nem volt kötelező, 

nekem is csak hazafelé kellett felvennem a repülőn. 

Összességében, én nem bántam meg, hogy nem jöttem haza márciusban. Nyilván a bizonytalanság 

mindig jelen volt, és fel voltam készülve arra, hogy bármikor össze kell pakolnom és hazautaznom, de 

erre szerencsére nem volt szükség. Ehelyett sikerült kihoznom a maximumot a külföldi félévemből. Az 

ott maradó diákokkal sokat túráztunk, úsztunk a tengerben, bejártuk a várost, buliztunk, így végül 

rengeteg élménnyel tértem haza. 

 

 

 


